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МЕркАвАННЕ рэдАктАрА

 НАшА Жыццё

Калядны 
верш

Зорка сняжынкай упала дзяўчынцы 
на вейкі.

Дзед Мароз паслізнуўся на 
мандарыне.

Сёння, адзін раз на год, 
прадстаўленне батлейкі,

што адчыніць вам дзверы чароўнай 
скрыні!

Наша батлейка вялікая, 
трохпавярховая,

і на кожным паверсе — усё, што 
трэба.

На сярэднім — зямля, пастушкі, цар 
Ірад з аховаю.

На высокім — калядная зорка і неба.

На падземным паверсе — грэшнікі й 
пекла,

замест катлоў і патэльні — метро, 
у гадзіну пік…

Рэжысэр хвалюецца — публікі 
панабегла,

дваццаць вякоў на сцэне, а ўсё не 
прывык.

Напагатове яслі, анёлы, жывёла.
Смерць рэжа торт касою. Рукі ў 

чырвоным цесце.
Ірад закручвае гайкі. Сюжэт 

раскручвае колы.
«У Бэтлееме, убогім доме…» Далей

 па тэксце.

Зорка, як водзіцца ў зорак, 
капрызнічае, аднак

потым спускаецца з неба, і гэта 
знак,

што, насуперак Іраду, перамагае 
дабро.

Нават у пекле амністыя. Магі 
выходзяць з метро,

а над зямлёю — анёлы! Звычайны 
люд

бачыць што бачыць і радуецца: 
«салют!»

Бог нарадзіўся. Магі нясуць 
прэзенты.

Тут і батлейкі канец. Хто слухаў, 
апладысменты!

На паклон выклікаюць мядзведзя з 
казою.

Дзеткі ўплятаюць слодычы. Вяжа 
вусны хурма.

Гледачы спахапіліся, клічуць і смерць
 з касою,

а смерці няма.

Андрэй Хадановіч

У будынку бешанковіцкай 
аўтастанцыі з’явілася абвестка, у 
якой робіцца спроба нібыта дыялога 
- абмеркавання закрыцця аўтобусных 
маршрутаў. Павісіць тая абвестка 
тыдзень да Новага года, здымуць 
яе і вывесяць іншую, згодна якой 
памянутыя аўтобусныя маршруты 

“аптымізуюць”, то-бок адменяць. 
Між тым апошнія насельнікі раёна 

губляюць магчымасць дабрацца да 
свайго райцэнтра. Калі б зацікаўленыя 
ў такой “аптымізацыі” асобы прыехалі 
на абмеркаванне да людзей на месцы, 
то, зразумела, людзі б выказалі ім сваю 
нязгоду. А так абвестка, якая напісана 

цалкам непісьменным чалавекам, 
стане вырашальнай у лёсе апошніх 
жыхароў бешанковіцкай вёскі. 

Ёсць інфармацыя, што людзі ў вёсках 
збіраюць подпісы супраць такой 
“аптымізацыі”. Але ж ці паслухае хто 
іх? 

Г.Станкевіч

Бешанковіцкі раён імкліва вымірае. І сведчыць пра тое не толькі колькасць школак, што 
зачыніліся за апошні час.

“АптымізАцыя” 
Аўтобусных мАршрутАў

На нашым рынку прадаецца 
звычайны сялянскі тавар: яйкі, мёд, 
малако, яблыкі, бульба, зерне. З таго 
часу, як летась у раёне распачалі 
змаганне з афрыканскай свіной чумой, 
свініна з Бешанковіцкага рынка цалкам 
знікла. 

Свой тавар людзі  размяшчаюць 
проста на зямлі ці на драўляных 
сталах, што цягнуцца ўздоўж сцяны 
ваенкамата. Гэта нібыта яшчэ і не 
рынак, а прырынкавая тэрыторыя. 
І гады тры-чатыры таму мясцовая 
ўлада спрабавала з гэтым рынкам 
змагацца – напускала міліцыянтаў, 

каб тыя праганялі несанкцыянаваных 
гандляроў. Але ў рэшце рэшт 
зміласцівілася і дала дабро на пабудову 
тых драўляных сталоў.

І вось цяпер у снежні (як звычайна па 
нядзелях) тут ідзе бойкі гандаль. 

Гандляры збіраюцца а сёмай 
гадзіне, хаця многія спрабуюць 
заняць выгоднае месца і раней. І ў 
гэтай абсалютнай цемры пачынаецца 
гандаль. 

Уся праблема такога гандлю 
заключаецца ў тым, што на купюрах 
не бачна іх вартасці, бо асвятлення на 
гэтай тэрыторыі няма. 

Скажаце, дробязь? Ды не. Калі 
ўлічыць, што тут, на прырынкавай 
тэрыторыі адначасова збіраецца да 
двух соцен людзей, а мясцовая ўлада 
на гэта старанна заплюшчвае вочы, то 
ўзнікае законнае пытанне: “Чаму яна 
тое робіць?”

Адказ можа быць прыкладна такі. 
Той, хто займае ў раёне высокія 
пасады і мусібыць вырашаць людзкія 
праблемы, страшна ад іх далёкі. Іхнія 
заробкі дазваляюць не карыстацца 
мясцовым рынкам, а таму і не звяртаць 
увагі на ягоныя праблемы.

Г.Станкевіч

Вядома, што абсалютная бальшыня простага люду гандлюе на падобных рынках, каб 
выжыць.

рынАк у снежні — у АбсАлютнАй 
цемры

вырАшыМ прАблЕМу

Я не паверыў такой інфармацыі, 
пакуль не пераканаўся на свае вочы. 

Так, сапраўды, сёння праз Дзвіну 
ў Бешанковічах адначасова ходзіць 
лодка і ходзяць пешаходы.

Справа ў тым, што наплыўны мост 
крыху прытрымаў лёд, які ішоў з 
вярхоўя ракі. Лёд той прымёрз да 
процілеглага берага, і, калі знялі мост, 
яго не знесла, бо рака зараз вельмі 
мелкая. 

Начны мароз у 10 – 12 градусаў, які 
не асабліва адпускаў і ўдзень, дарабіў 
справу да канца – Дзвіну скаваў лёд. 

У першыя ж выходныя людзі не 
захацелі чакаць камунгасаўскай лодкі, 
якая кожную гадзіну курсіравала туды-
сюды. Самыя нецярплівыя праклалі 
першы след, а за імі пайшлі ўсе. 

І цяпер з месца паромнай пераправы 
бачна лодка, што стаіць на вольнай 
вадзе, і людзі, якія перасякаюць раку 

Праз пяць дзён пасля таго, як знялі наплыўны мост, па Дзвіне ўжо пайшлі пешаходы. І тое 
адбылося яшчэ ў лістападзе!

Дзвінскія Дзівосы

Форум быў прысвечаны 
ўдасканаленню ўмоў для развіцця 
фармацэўтычнай прамысловасці 
і біятэхналогій у нашай краіне і 
прыцягненню замежнага капіталу ў 
дадзены кірунак. Таксама разгледзелі 
перспектывы фарміравання 
фармацэўтычнага кластара ў 
рэспубліцы, падобны вопыт шырока 
прымяняецца ў Расіі. Асобнай тэмай 
для абмеркавання стала інтэграцыя 
беларускіх вытворцаў з вядучымі 

сусветнымі кампаніямі для стварэння 
айчыннага прадукту, здольнага 
замяніць дарагія замежныя аналагі.

У прыватнасці, прыклад такога 
супрацоўніцтва ў фармацэўтычнай 
прамысловасці на Віцебшчыне 
прадставіла СТАА «Націвіта». 
Беларускае прадпрыемства з удзелам 
замежнага капіталу зарэгістравана 
на тэрыторыі Бешанковіцкага 
раёна, арыентавана яно на выпуск 
медыцынскіх прэпаратаў для 

лячэння анкалагічных, аутоіммунных 
і цяжкіх інфекцыйных захворванняў. 
Унікальную для рэспублікі вытворчасць 
плануецца запусціць да студзеня 2016 
года.

Усяго на канферэнцыі было 
прадстаўлена больш за 150 дзяржаўных 
устаноў, айчынных і замежных кампаній 
фармацэўтычнай галіны, замежныя 
інвестары і міжнародныя эксперты.

Наталля рыжкова
віцебскія весці

Пра тое было заяўлена на канферэнцыі «Міжнародная кааперацыя ў развіцці новых 
фармацэўтычных тэхналогій у Рэспубліцы Беларусь», якая адбылася на мінулым тыдні ў Мінску 
з удзелам міністра аховы здароўя Рэспублікі Беларусь Васіля Жарко.

у нАс буДзе ўнікАльнАя 
вытворчАсць меДпрэпАрАтАў 

пехам.   
На беразе ракі застаўся стаяць 

вагончык для лодачнікаў з аб’явай пра 
тое, што праход і праезд праз Дзвіну 
зачынены.

Г.Станкевіч
P.S. Праўда, надвор’е хутка 

змянілася, і на месца маразоў прыйшла 
прывычная адліга . Рухацца па лёдзе 
стала спачатку небяспечна, а потым 
немагчыма.
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НАшА ГіСтОрыя

• Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты «Крывінка» 
паведаміце рэдакцыі аб 
гэтым. Калі не жадаеце 
атрымліваць газету, то 
патэлефануйце. 

• Калі прачыталі  “Кры-
вінку”, то калі ласка, 
перадайце знаёмым.

• Наша газета стала 
размяшчаецца на партале 
http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 
могуць яе спампаваць са 
старонкі: http://kamnikat.
org/kryvinka.html каталагу 
“Пэрыёдыка” для далейшага 
выкарыстання яшчэ 
да з’яўлення газеты на 
паперы.

ЗдАрэННі

Адзіны, хто быў супраць 
дадзенай авантуры, - гэта 
былы міністр замежных спраў 
СССР, член Палітбюро ЦК КПСС 
Андрэй Грамыка. Ён прадбачыў 
усе негатыўныя наступствы 
ваеннай кампаніі і, як чалавек 
мудры, сумленны, сапраўдны 
патрыёт сваёй краіны, прыняў 
прынцыповае рашэнне.

Чаму ў той час савецкае 
кіраўніцтва было заклапочанае 
Афганістанам і чаму пайшло на 
такі небяспечны крок? Мелася 
некалькі прычын.

Да ўлады ў Афганістане 
прыйшлі пераймальнікі 
камуністычнай ідэалогіі - 
Н а р о д н а - д э м а к р а т ы ч н а я 
партыя (НДПА). Але 
насельніцтва гэтай краіны, 
якое знаходзіцца, можна 
сказаць, на этапе ранняга 
феадалізму, з'яўляючыся 
цалкам ісламізаваным, не магло 
прыняць такую палітычную 
сістэму. Таму, каб утрымацца 
ва ўладзе, кіраўніцтва НДПА 
стала шматкроць звяртацца 
за ваеннай дапамогай 
да ўрада СССР. Масква, 
чакаючы, па няправільнай 
інфармацыі, ўварвання 
амерыканскіх войскаў у 
Афганістан, у рэшце рэшт 
прыняла рашэнне аб уводзе 
так званага абмежаванага 
кантынгенту савецкіх 
войскаў, прадстаўляючы 
гэта як інтэрнацыянальную 
ваенную дапамогу. Пасля ўсе 
ператварылася ў звычайную 
вайну на тэрыторыі чужой 
дзяржавы. Тут жа аўтаматычна 
абазначыўся вялікі пералік 
ўнутраных праблем савецкай 
краіны, што і прывяло да 
распаду СССР.

У першы ж дзень аперацыі 
пры ўзлёце з аэрадрома 
Чырчык (Узбекістан) разбіўся 
ваенна-транспартны АН-12 
з баявой тэхнікай на борце. 
Загінула некалькі чалавек. Пры 
пасадцы ў Кабуле разбіўся цяжкі 
ваенна-транспартны самалёт 

ІЛ-76. Там загінулі 44 чалавекі 
(сем лётчыкаў і 37 дэсантнікаў). 
Пайшоў адлік баявых страт, 
якія за 9 гадоў 1 месяц і 20 
дзён вайны склалі 14.453 
забітых, сотні тысяч параненых 
і скалечаных вайной людзей.

Савецкая армія ў Афганістане 
апынулася ў складанай 
сітуацыі. Яна не была гатовая 
да Супрацьпартызанскай 
вайны ў неспрыяльных 
кліматычных умовах. Савецкая 
армія рыхтавалася і збіралася 
ваяваць з войскамі НАТА 
на еўрапейскіх раўнінах, а 
таксама з арміяй Кітая, але не з 
партызанскімі фарміраваннямі 
ў гарах і пустынях Афганістана. 
Як і за 15 гадоў да гэтага 
амерыканцы былі не гатовыя 
да вайны з партызанамі ў 
джунглях В'етнама.

Савецкай арміі аказала 
актыўны супраціў мясцовае 
насельніцтва пры велізарнай 
дапамозе, якую замежныя 
дзяржавы аказвалі афганскім 
партызанам. Антысавецкім 
партызанам нямала дапамагла 
Сірыя, затым сам Кітай - наш 
«сябар і добры сусед". Шырока 
выкарыстоўвалася савецкае 
ўзбраенне. Кітай ажыццяўляў 
масіраваныя пастаўкі копій 
савецкай зброі ўласнай 
вытворчасці. Фактычна не менш 
за 90 працэнтаў загінуўшых 
і пакалечаных ў Афганістане 
савецкіх вайскоўцаў пацярпелі 
ад кітайскай зброі альбо 
чыста савецкай, якое СССР 
у велізарных колькасцях і 
бязвыплатна пастаўляла Егіпту 
ў 1960--1970-я гады.

Праз Афганскую вайну 
прайшло 620.000 вайскоўцаў 
і каля 300.000 грамадзянскіх 
спецыялістаў. У Афганскай 
вайне ўдзельнічалі 30.577 
грамадзян Беларусі, з іх 789 
чалавек загінулі і 12 зніклі без 
вестак. Інвалідамі сталі 718 
чалавек.

Агульныя страты СССР 
былі велізарныя - па 

чалавечых ахвярах, па 
тэхніцы і па фінансавых 
рэсурсах, укладзеных у гэтую 
непатрэбную і злачынную 
вайну. Менавіта дадзеная 
авантура ў сукупнасці з 
міжнароднымі санкцыямі дала 
асноўны штуршок да развалу 
СССР і жабрацтва асноўнай 
масы насельніцтва краіны. 
Жыццёвы ўзровень людзей у 
многіх рэспубліках, якія сталі 
цяпер суверэннымі дзяржавамі, 
да гэтага часу не адноўлены да 
ўзроўню савецкіх часоў.

Сумнае рэха той абсалютна 
непатрэбнай вайны дае аб 
сабе ведаць і ў нашы дні. Хоць 
стаўленне беларускіх уладаў 
да ветэранаў Афганскай вайны 
за апошні час мае некаторыя 
станоўчыя зрухі, маса праблем 
застаецца. Асабліва пры 
лячэнні ў грамадзянскіх 
медустановах. У лістападзе я 
ляжаў у Жодзінскай бальніцы. У 
мяне склалася такое адчуванне, 
што бясплатна робіцца толькі 
аналіз мачы (мабыць, яе на вока 
правяраюць, а за ўсё астатняе 
трэба плаціць).

Таксама вялікія праблемы 
маюць састарэлыя маці 
загінуўшых салдат (афіцэраў). 
Часцяком яны застаюцца 
сам-насам з казачнымі 
коштамі і астатнімі жыццёвай 
бязладзіцай. Атрыманай пенсіі 
не хапае для праплаты выдаткаў, 
нават вельмі неабходных для 
жыцця і здароўя.

Расійскае ж кіраўніцтва нічому 
не навучылася ні ў Афганскай 
вайне, ні ў партызанскай 
вайне на Паўночным Каўказе. 
Толькі чамусьці крамлёўскія 
прапагандысты называюць 
каўказскіх маджахедаў 
бандытамі, а данецкіх 
сепаратыстаў - апалчэнцамі. 
Хоць на Каўказе вельмі 
прыстойныя кадравыя афіцэры 
і генералы былі на чале 
народных рухаў, узгадайце 
хаця б Дудаева, Масхадава і 
іншых.

Расійскія ястрабы не 
павінны падманваць свой 
народ, кожны дзень карміць 
яго дэзінфармацыяй. Чаго 
граху таіць, развал Украіны 
планаваўся даўно, Крым 
захоплены подла, вайна на 
паўднёвым усходзе вядзецца 
пры поўнай расійскай 
падтрымцы з мэтай захопу 
тэрыторыі, каб можна было 
ўязджаць на паўвостраў 
па сушы. Гэта значыць ідзе 
звычайны захоп чужых 
тэрыторый і патаптаньне 
усялякіх маральных і 
міжнародных нормаў.

Ва Украіне вядзецца тая 
ж "афганская вайна», толькі 
больш гнюсная ў маральным 
сэнсе, бо лязо яе накіравана 
супраць блізкага і роднага 
народа.

Калі Л.І.Брэжнеў наступіў 
на адны граблі ў Афганістане, 
аказваючы ваенную і 
фінансавую дапамогу «сябрам» 
па партыі, то ў Украіне У.У.Пуцін 
наступіў адначасова на 
некалькі грабель, падставіўшы 
пад удар і саму расійскую 
дзяржаву, і яго народы, якія 
ўжо адчуваюць на сабе груз 
Крыма і Данбаса, і цэласнасць 
славянскага свету (ніколі 
ўкраінскі народ не даруе гэтага 
вераломства), і цэласнасць 
праваслаўя. Цяперашні 
гаспадар Крамля сваімі 
антыўкраінскай дзеяннямі 
выклікаў антырасейскія 
настроі не толькі на Захадзе, 
але і ў постсавецкіх краінах. 
Вельмі многія людзі пачалі 
Расію прымаць як агрэсара і 
небяспечнага суседа.

Як раней СССР прайграў 
Афганскую вайну, так зараз 
У.У.Пуцін і Расія ў цэлым 
прайграюць (ды ўжо прайгралі 
ў маральным, эканамічным 
плане) дадзеную ваенную 
кампанію. Не прынясе шчасця 
Расіі зямля, выкрадзеная ў 
братоў-украінцаў. Што, сваіх 
тэрыторый недастаткова? 

Мала ўнутраных праблем? 30 
тысяч расейцаў гіне штогод 
ад афганскіх наркотыкаў! А 
тут яшчэ «сябры» -китайцы 
падкінулі курыльныя сумесі 
«спайс», ад якіх сотнямі, 
тысячамі гінуць расійскія 
падлеткі.

Казнакрадства і карупцыя 
неймаверных памераў, 
дэградацыя праваахоўнай 
сістэмы - ці гэта не павінна 
трывожыць крамлёўскіх босаў?

Я не выпадкова ўвязаў 
Афганскую вайну з украінскай. І 
ў адным, і ў іншым выпадку бяда 
зыходзіла з Масквы, з Крамля. І 
калісьці, і цяпер яна закранула 
ўсіх - і расейцаў, і ўкраінцаў, 
і беларусаў ... Колькі нашых 
суайчыннікаў накрыла вайна 
пад Луганскам, пад Данецкам!

Не, нічому не навучыла 
гісторыя тых, хто жыў і жыве за 
сценамі Крамля. І мы, беларусы, 
павінны быць гатовыя да ўсяго. 
Мы ж ніколі не будзем ваяваць 
на тэрыторыі чужой дзяржавы, 
але абараніць сваю зямлю - 
святы наш абавязак!

Аляксандр камароўскі
ветэран Афганскай вайны

25 снежня 2014 г споўнілася 35 гадоў з дня пачатку вайны ў Афганістане. Вышэйшае кіраўніцтва СССР на спецыяльным пасяджэнні 
12 снежня 1979 г. прыняло рашэнне аб уводзе савецкіх войскаў у гэтую краіну.

АфгАнскАя вАйнА: што янА нАрАбілА...

Па-ранейшаму гэта праца 
патрабуе вялікіх высілкаў, 
бо на стадыёне адсутнічае 
гідрант, і, каб сюды падвесці 
ваду, патрэбны сотні метраў 
пажарных рукавоў.

Дарэчы, з сённяшняга 
дня бешанковіцкая ДЮСШ 
займела новага гаспадара. 
Выконваючым абавязкі 
дырэктара прызначаны 
Аляксандр Анатольевіч 
Гаранін, трэнер па валейболе.

Пры іншым раскладзе 
кіраўніцтва ДЮСШ можна было 
б і пакрытыкаваць. Маўляў, 
марознае надвор’е стаіць 
ужо даволі доўга, а хакейная 
пляцоўка так і не залітая. 
Але, шчыра кажучы, для каго 
яна патрэбная? Аматарам 
пакатацца на каньках можна 
і на любой сажалцы, бо снег 
там пакуль што расчышчаць 
не трэба. А гульня ў хакей 
для некалькіх чалавек - не 

абавязковы атрыбут нашага 
райцэнтра. 

Ну не любяць тут спорт, не 
любяць і ўсё. За выключэннем 
дзесятка трэнераў і трох 
дзесяткаў спартоўцаў ён у 
раёне нікому не патрэбны. 
Бо як інакш растлумачыць, 
што канькі з памерам 44 ці 
45 на пункце пракату цалкам 
паламаныя. Нават проста 
пакатацца на іх задавальнення 
не атрымаеш, бо канёк на 
назе віхляецца, як хоча. Ды й 
усе іншыя канькі патрабуюць 
элементарнага затачнога 
станка.

Раённае кіраўніцтва 
знаходзіць грошы на феерверкі 
і “Дажынкі”, на абнаўленне 
сваіх гардэробных і актавых 
заляў, а купіць для раённага 
пракату хаця б паўсотні новых 
канькоў і столькі ж лыжаў 
бракуе сродкаў. Ці толькі ж 
сродкаў? Мне здаецца, ў тых, 

хто распараджаецца раённымі 
грашыма, няма аніякага 
жадання, каб займацца 
развіццём фізічнай культуры і 
спорту ў раёне. 

А таму з раённымі кіраўнікамі 
часцей сустрэнешся у 
райбальніцы, чым на стадыёне 
ці ў парку. А каб дзесьці 
перасекліся вашы лыжныя 
трасы – гэта наогул з разраду 
фантазій.

Між тым, звычайны падыход 
для Бешанковіцкага раёна 
не пасуе: раён займае 
апошняе месца ў рэспубліцы 
па нараджальнасці і адно з 
апошніх па смяротнасці. Адно 
толькі гэта дае нам перавагу, 
калі стукацца ў дзверы за 
дапамогай: звяртацца да 
абласных ці рэспубліканскіх 
органаў. 

Але ж дапамагаюць таму, хто 
просіць і пры тым воз цягне …

Г.Станкевіч

У Бешанковічах пачалі заліваць лядовую пляцоўку на цэнтральным 
стадыёне.

пАгуляем у хАкей?
вырАшыМ прАблЕМу

16-га снежня ў 07.30 
паблізу вёскі Жахаўшчына 
Бешанковіцкага раёна  25-
гадовы жыхар Віцебска, 
кіруючы аўтамабілем 
«Жыгулі», здзейсніў наезд 
на 81-гадовую мясцовую 

жыхарку, якая знаходзілася на 
праезнай частцы.

Пешаход ад атрыманых 
раненняў памерла на месцы 
здарэння (не была пазначаная 
святлоадбіўнымі элементамі).

З сайта дАі

зАгінулА жАнчынА

Таму спрыяла адсутнасць 
снегу і дадатныя тэмпературы 
паветра.

Рамонтнікі паклалі новы 
асфальт на адрэзку каля 
150 – 200 метраў у пачатку 
вуліцы (насупраць музея), 
і перакінуліся праз вуліцу 
Камуністычную ў бок выезду з 
горада. Тут пачалі ўмуроўваць 
бардзюрныя камяні. Але пакуль 
што пра аніякую пляцоўку для 
бяспечнай пасадкі-высадкі 
дзетак блізу дзіцячага садка 
і ясляў размовы няма. Няма і 

веладарожкі для раварыстаў, 
якіх у Бешанковічах больш, 
чым дзе нават узімку. 

Па стану на 26-га снежня 
вуліца Валадарскага 
заасфальтаваная амаль уся. 
(Засталіся лічаныя метры). 
Ці якасна выканана праца? 
Шчыра кажучы, я спадзяваўся 
на лепшае. Бо едучы па 
новым асфальце адчуваеш 
кожны нястык, кожны хіб. Пры 
якаснай працы такое быць не 
павінна.  

Г.Станкевіч

АсфАльтАвАнне 
зАкАнчвАеццА

 НАшА Жыццё
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вАлютНы крыЗіС

 “ЧОрНАя пятНіцА”

В СМИ гуляет выражение 
«черная пятница». Высокий 
чин тоном военной сводки 
сообщает, что на подлете 
самолеты с заказанной в 
зарубежных банках валютой.

Тем временем «народец» 
(помните это вырвавшееся 
некогда в сердцах выражение 
официального лидера?) с 
глазами бешеной кильки 
сметает с полок отечественных 
магазинов телевизоры, прочую 
электронику и бытовую 
технику, расхватывает мебель. 
Интернет-торговцы же не 
будь дураки сразу перешли на 
новый ценник, а операторы 
мобильной связи перестали 
продавать оборудование в 
рассрочку.

Для предприятий введена 
обязательная продажа 
50% валютной выручки. 
Предварительно до 1 февраля 
заморожен внебиржевой 
валютный рынок.

Эксперты прогнозируют 
появление серого рынка 
валюты, всплеск инфляции и 
букет прочих прелестей.

Короче, страна перед 
Новым годом на ушах. И 
такой вот дурдом, заметьте, 
периодически повторяется 
на воспетом пропагандой 
«островке стабильности».

так что же это было?
«Фактически это 

девальвация для населения», 
— заявил в комментарии 
для Naviny.by эксперт 
минского аналитического 
центра «Стратегия» Валерий 
Карбалевич.

По его словам, Александр 
Лукашенко таким образом «стал 
заложником своих страхов». 
Он весь год сопротивлялся 
предложениям специалистов 
девальвировать национальную 
валюту, чтобы спасти экспорт и 
т.д.

Хотя это диктовала 
экономическая логика, 
руководитель государства по 
опыту знает, что «девальвация 
очень непопулярна у населения, 
бьет по имиджу власти», 
отмечает аналитик. Потому 
он жертвовал экспортом, 
финансовым положением 

предприятий.
Но в итоге, когда прижали 

обстоятельства, было избрано, 
по мнению Карбалевича, 
самое неудачное решение. 
Предприятиям лучше не станет 
— и вместе с тем нанесен удар 
по интересам населения. Что 
неизбежно ударит рикошетом и 
по имиджу руководства страны. 
Причем перед президентскими 
выборами.

эксперт: мы просто живем 
не по средствам

Почему же наверху выбрали 
самый нелепый вариант 
стыдливой полудевальвации?

Дело не в том, что в Нацбанке 
и Минфине сидят бездари да 
профаны. Но эти структуры у 
нас — лишь звенья вертикали, 
подчиненной воле одной 
персоны.

«И посудите, какой у них выбор, 
если жестко поставлена задача 
не допустить девальвации, 
а вместе с тем надо как-то 
спасать золотовалютные 
резервы?» — риторически 
спрашивает финансовый 
аналитик Сергей Чалый.

В итоге, отметил он в 
комментарии для Naviny.by, «мы 
вернулись в ситуацию марта 
2011 года, когда можно было 
стыдливо делать вид, что курс 
доллара не изменился».

Причины нынешней 
финансовой турбулентности 
у нас, по мнению эксперта, не 
только в том, что российский 
рубль резко ослаб, а ушлые 
белорусы ломанулись к 
восточным соседям на ставший 
выгодным шопинг (вывозя при 
этом валюту из страны).

Сценарий 2011 года 
повторяется потому, что «мы 
и тогда, и теперь живем 
не по средствам», считает 
собеседник.

Он объясняет: «Мы, например, 
проигрываем китайцам по доле 
оплаты труда в затратах 
на выпуск продукции». В итоге 
производим вещь, которая по 
качеству близка к китайской, 
но цену имеет близкую к 
европейской. И кто это будет 
покупать?

По прикидкам эксперта, 
чтобы наш экспорт был более-

менее конкурентным (да и 
то если вынести за скобки 
потребительские свойства 
товара), средняя зарплата 
белорусов должна находиться 
в районе 300 долларов, то есть 
быть вдвое ниже, чем сейчас.

Но вы же сами понимаете: 
для руководителя страны, 
некогда привязавшего 
показатель благосостояния 
соотечественников к 
проклятой заокеанской валюте 
и пообещавшего тысячу 
долларов заработка на нос 
к 2015 году, это означало бы 
полное фиаско.

это могут быть только 
цветочки

И все же никакому популисту 
не удалось еще обмануть 
экономику. Если Россия будет 
и дальше валиться, то до 
выборов-2015 белорусским 
властям, возможно, придется 
идти и на классическую 
девальвацию.

К слову, сегодняшние слова 
Лукашенко можно трактовать 
как намек. «Вы не переживайте: 
чтобы ни случилось в нашей 
стране, даже если худший 
сценарий будет, мы все равно 
за полгода стабилизуемся…» 
— заявил он при посещении 
Государственного комитета 
судебных экспертиз.

И еще один акцент: «…Все 
зависит от наших людей: 
будет девальвация, не будет, 
обрушим, не обрушим, обвалим, 
не обвалим. Это наши люди, я в 
свое время об этом уже говорил: 
не бегайте как оглашенные с 
этим рублем по обменникам 
и не обменивайте на валюту, 
не торгуйте, потому что это 
будет иметь последствия…».

Так что не удивляйтесь, если 
через какое-то время из уст 
президента прозвучит: я же вас 
предупреждал! Естественно, 
виноватым снова окажется 
«народец».

Даже в случае классической 
девальвации население вряд 
ли массово выйдет на улицы, 
полагает Карбалевич. Но 
вот как люди проголосуют 
на выборах, добавляет он, 
большой вопрос.

Собеседник Naviny.by 

напоминает, что в сентябре 2011 
года, когда белорусский рубль 
стремительно обесценивался, 
рейтинг Лукашенко по данным 
НИСЭПИ упал до исторического 
минимума — 20,5%.

Но тогда не было выборов, 
а теперь, по словам 
политолога, выборы-2015 
могут обрести интригу. «У 
оппозиции появляется шанс 
навязать властям серьезную 
политическую драку», — 
подчеркивает Карбалевич.

Представьте себе, что 
единый кандидат от оппозиции 
сравнивается по рейтингу с 
действующим президентом: 
у обоих по 20%. Это совсем 
другая политическая ситуация в 
стране. При таком соотношении 
сил чиновникам страшно 
фальсифицировать, а людям 
в погонах — усердствовать 
по части подавления 
недовольства масс.

И, к слову, уже не кажется 
фантастикой сценарий 
переноса выборов на более 
ранний срок (как в старом 
анекдоте: «Наливай, пока не 
началось!»).

экономика под пистолетом 
политики 

Эта игра датой выборов может 
облегчить электоральную 
задачу Лукашенко, но отнюдь 
не проблемы экономики. 
Дежавю в духе 2011 года, когда 
после очередной победы 
бессменного президента 
произошла обвальная 

девальвация, а гиперинфляция 
достигла 109%, становится все 
вероятнее.

Беларусь оказалась 
в порочном кругу этих 
обвальных циклов, потому 
что заблокированы давно 
перезревшие экономические 
реформы. Мы имеем дело 
с системой, которая может 
работать только по принципу 
отрубания хвоста в несколько 
приемов. Это происходит 
из-за боязни пресловутой 
дестабилизации, а проще 
говоря — потери насиженных 
кресел.

В итоге терпеливый «народец» 
расплачивается по полной 
программе. Недавно вслед за 
восточными соседями многие 
у нас млели от восторга, что 
«Крым наш». Не просчитывая 
на два хода вперед: Запад 
не простит агрессии, начнет 
валить российскую экономику, 
а за ней ляжет и наша.

Россия расплачивается, по 
крайней мере, за имперские 
замашки. А наш «народец» 
за что? За привязку страны к 
сырьевой, корумпированной 
и агрессивной восточной 
соседке. И за то, что позволяет 
вить из себя веревки.

Так что если смотреть в 
корень, то все эти сборы-
поборы на самом деле — 
налог на политическую 
инфантильность белорусов.

Александр клАСкОвСкИЙ
http://naviny.by

Белорусы чешут затылок, пытаясь осмыслить, что же произошло с деньгами. Налицо когнитивный диссонанс. Формально 
девальвация не объявлена, но де-факто доллары и евро в обменниках враз дорожают на треть: к уже привычному плавному 
росту курсов добавился введенный властями 19 декабря 30-процентный сбор на покупку валюты.

вАлютА: белорусы осмысливАют опцию +30%

Это заявление он сделал 23 
декабря во время заседания 
экспертного клуба, который 
организовала Объединенная 
гражданская партия.

«Причины наших проблем 
— внутри, а не вовне. Да, в 
российской экономике мы 
видим обвал, но его нет в США, 
в Китае, Европе. Мировая 
экономика растет на 3-3,5%. 
Так почему же наша экономика 
сегодня полностью зависит 
от ситуации в России? Наша 
внутренняя экономическая 
политика привела к этому», — 
подчеркнул Богданкевич.

Экс-глава Нацбанка 
критически оценил решение 

белорусских властей, которые, 
реагируя на ажиотажный спрос 
на валюту и девальвацию 
российского рубля, ввели 
30-процентный сбор для 
физических и юридических 
лиц, уплачиваемый при 
покупке инвалюты.

«Шаг, сделанный властями, 
непродуманный. Совместное 
решение о введении 30-
процентного сбора, которое 
приняло правительство 
и Национальный банк, 
привело к множественности 
курсов белорусского рубля. 
Официальный курс доллара 
один, на наличном рынке 
появился теневой сегмент, 

и там курс другой, для 
импортеров курс третий», — 
констатировал Богданкевич.

Руководитель Научно-
исследовательского цент-
ра Мизеса Ярослав 
Романчук также критически 
охарактеризовал декабрьские 
шаги экономических властей, 
которые официально были 
направлены на стабилизацию 
ситуации на финансовом 
рынке.

«Введение 30-процентного 
валютного сбора, 
обязательной 50-процентной 
продажи валютной выручки, 
мораторий на повышение цен 
— это откат назад», — отметил 

Романчук.
Ситуация, которая 

складывается сегодня 
на финансовом рынке, 
подрывает доверие населения 
к финансовым институтам, 
считает эксперт.

«Цифры на табло в обменных 
пунктах свидетельствуют 
об абсурде, до которого мы 
дошли. Курс покупки доллара 
в обменных пунктах указан 
13 700 рублей, курс продажи 
— 11 100 рублей. Когда 
простые люди такое видят, 
у них исчезает доверие к 
финансовым институтам», — 
подчеркнул Романчук.

Напомним, 23 декабря 

коммерческие банки Беларуси 
повысили по рекомендации 
Нацбанка курс покупки 
иностранной валюты на 25%. В 
результате принятого решения 
курс доллара в обменных 
пунктах и на черном валютном 
рынке практически сравнялся. 
Продают иностранную валюту 
населению белорусские 
банки сегодня, взимая 30-
процентный сбор. Решение 
о введении валютного сбора, 
который обязаны клиенты 
банков уплачивать при 
покупке иностранной валюты, 
вступило в силу 20 декабря.

дмитрий ЗАяц
naviny.by

Причины сегодняшних кризисных явлений на финансовом рынке Беларуси — внутренние. Такое мнение высказал бывший глава 
Национального банка Беларуси Станислав Богданкевич. Станислав Богданкевич также сказал: «Цифры на табло в обменных 
пунктах показывают, до какого абсурда мы дошли» 

мы Дошли До полного АбсурДА



-

29.12.2014 у 15.30

№18, СНЕЖАНЬ 2014 ГОдА

рэАліі рАЗвіцця дыкрэт №5

Александр Лукашенко 15 декабря 
подписал декрет №5 «Об усилении 
требований к руководящим кадрам и 
работникам организаций».

Как сообщили в пресс-службе главы 
Беларуси, документ направлен на 
искоренение бесхозяйственности, 
укрепление производственно-
технологической, трудовой и 
исполнительской дисциплины, а также 
пресечение фактов трудоустройства 
недобросовестных руководителей на 
новую руководящую должность.

Ознакомившись с новым декретом 
Лукашенко, главный правовой 
инспектор Белорусского профсоюза РЭП 
Жанна Заприварина с трудом подбирает 
слова, чтобы его охарактеризовать:

— Это даже не крепостное право, не 
рабство. Это тюрьма!

По мнению юриста, работники 
белорусских предприятий и 
организаций всех форм собственности 
станут бесправнее в 10 раз.

— во-первых, декрет будет 
способствовать массовым невыплатам 
премий работникам якобы за 
допущенные ими нарушения.

во-вторых, если раньше об изменении 
существенных условий труда работника 
уведомляли за месяц, то теперь 
наниматель будет делать это за неделю. 
Например, за 7 календарных дней 
работника поставят в известность, что 
у него уменьшится зарплата, или теперь 
он будет работать по 12 часов в связи с 
производственной необходимостью.

в-третьих, наниматель может 
лишить премии на срок до 12 месяцев, 
отстранять работника от работы в случае 
нарушений, которые способны повлечь 
причинение организации ущерба.

в-четвертых, руководитель 
получит право увольнять работников, 
допустивших нарушение дисциплины, 
повлекшее причинение организации 
ущерба в размере, превышающем три 
среднемесячные зарплаты по стране. 
Сегодня Трудовой кодекс говорит только 
об одной среднемесячной зарплате 
на удержание по распоряжению 
нанимателя.

в-пятых, этот декрет дает на-

нимателям беспре-
цедентные меры, 
которые могут 
применять к работ-
никам за нарушение 
технологической дис-
циплины. Этот декрет 
поясняет, что под 
производственно-тех-
нологической дисци-
плиной понимается   
с о б л ю д е н и е  
у с т а н о в л е н н ы х 
технологических рег-
ламентов. Но сегодня 
работник может, сам 
того не желая, нарушить 
этот регламент, и за это 
его могут привлечь к ответственности.

Кроме того, декретом предусмотрено, 
что со стороны нанимателя 
признается грубым нарушением, 
влекущим безусловное привлечение 
руководителя организации к 
ответственности вплоть до увольнения. 
Это сокрытие (подмена) основания 
увольнения работника по причинам 
и при наличии оснований для его 
увольнения за совершение виновных 
действий.

Допустим, работник опоздал 
несколько раз, наниматель привлек его 
к дисциплинарной ответственности, 
но не уволил. Со вступлением 
этого декрета в силу наниматель за 
сокрытие такого увольнения несет 
ответственность. Теперь наниматель 
и работник не смогут договориться на 
увольнение по соглашению сторон. 
Наниматель обязан будет уволить 
работника за виновные действия.

— приведет ли это к массовым 
увольнениям? 

— С одной стороны, в Беларуси 
существует контрактная форма найма, 
при которой работник не имеет права 
по своему желанию уволиться. С 
другой стороны, заработает декрет 
№5. Работника зажимают в тиски со 
всех сторон, и он не может никуда 
с этого места уйти. Даже если ему 
уменьшат зарплату до минимума, он 
обязан там работать.

Декрет может привести к массовым 
увольнениям за виновные действия по 
дискредитирующим обстоятельствам. 
В соответствии с документом работник, 
занимавший должность, например, 
начальника отдела, после увольнения 
не сможет самостоятельно в течение 
пяти лет устроиться на новое место 
работы.

— получается, власти, 
объявившие борьбу тунеядству, 
толкают человека в объятия 
безработицы? 

— А если он будет занесен в разряд 
тунеядцев (этот законопроект сейчас 
широко обсуждается), то государство 
его обяжет бесплатно на него работать. 
Беспрецедентные случаи привлечения 
к принудительным работам могут 
приобрести массовый характер.

Собеседница «Салiдарнасцi» 
считает, что сегодня в Беларуси 
достаточно мер ответственности и 
способов привлечения работника к 
ответственности посредством норм 
Трудового кодекса.

По мнению собеседницы, уже сейчас 
нужно принимать незамедлительные 
меры и не допустить, чтобы этот декрет 
заработал.

— Документ вступает в силу с 1 
января 2015-го года. Осталось совсем 
мало времени.

татьяна Гусева
http://gazetaby.com

«…это не рАбство, А тюрьмА!»
Юрист профсоюза радиоэлектронной промышленности Жанна Заприварина шокирована новым 
декретом Лукашенко. По ее мнению, разработчики документа видели в работниках не людей, а рабов.
К каким последствиям может привести применение декрета № 5, который вступает в силу с нового 
года — выясняла «Салідарнасць».

"Год асаблівы, сітуацыя няпростая. 
Вы бачыце, як асела Расія, - гэта наш 
асноўны рынак, вы бачыце, што робіцца 
ў Украіне, - адзін з асноўных нашых 
рынкаў, вайна ідзе, ім сёння не да пакупак, 
тым больш складанабытавой тэхнікі і 
складанатэхнічнай прадукцыі - МАЗаў, 
БелАЗаў, трактароў і г.д., - адзначыў 
прэзідэнт. - Але гэта не значыць, 
што мы з вамі складзем рукі і будзем 
чакаць лепшых часоў - не! што толькі 
можна сёння - мы павінны зрабіць, каб 
уратаваць нашу вытворчасць і не 
выкінуць людзей на вуліцу ".

Кіраўнік дзяржавы зноў акцэнтаваў 
увагу на неабходнасці дыверсіфікацыі 
экспарту.

"Мы не можам увесь час маліцца на 
адну Расею, хоць гэта і братэрская нам 
краіна. Таму што, бачыце, адзін гэты 
рынак абваліўся і мы следам паляцелі. 
Так, у нас калі-сьці 85% прадавалася на 
расійскі рынак, сёння ўжо 40- 45%. Так, 

«Сёння ў насельніцтва ёсць выбар 
– ці не купляць долары, або купіць 
іх з 30% камісіяй. У нас у краіне 
столькі долараў няма і не можа быць, 
каб задаволіць запыты на валюту ў 
поўнай патрэбе», – заявіў Мясніковіч 
у нядзелю ў эфіры тэлеканалу 
«Беларусь-1».

Ён нагадаў, што камісія не 
спаганяецца пры куплі валюты 
для разлікаў за імпарт нафты, 
нафтапрадуктаў, электраэнергіі 
і газу. «Такім чынам, энергетыка 
абароненая, уклады абаронены, гэта 
ж тычыцца заробкаў і пенсіяў«, – 
сказаў кіраўнік ураду, падае interfax.
by.

Сёння 22 снежня падчас таргоў 
на Беларускай валютна-фондавай 
біржы попыт на долары ў 12 разоў 
перавышаў прапанову, падае «Наша 
ніва».

Прапанова склалася на ўзроўні $6,5 
мільёна, а вось попыт амаль дайшоў 
да $80 мільёнаў. Таргі доларам на 
некаторы час былі прыпыненыя, 
у выніку Нацбанк зафіксаваў курс 
10930 рублёў, на 30 рублёў больш, 
чым на папярэдніх таргах. Упершыню 
з лістапада мінулага года афіцыйны 
курс вырас так моцна.

Мя, 
belsat.eu, 

паводле interfax.by, nn.by

вАлюты 
пАД 

поўную 
пАтрэбу 

нямА 
Прэм'ер-міністр Беларусі 
Міхаіл Мясніковіч заявіў, 
што эканоміка Беларусі не 
гатовая задаволіць попыт 
грамадзянаў на наяўную 
валюту, і ніколі не была 
гатовая да гэтага

мы паменшылі залежнасць ад аднаго 
рынку, але, як відаць, гэта яшчэ мала. 
Плюс дадалася Украіна. Не думаю, што 
лепшая абстаноўка і ў Казахстане. Таму 
любой цаной мы павінны выходзіць на 
новыя рынкі. І гэта магчыма", - лічыць 
прэзідэнт.

Паводле яго слоў, пра гэта 
сведчыць і выхад шэрагу беларускіх 
прадпрыемстваў на амерыканскія 
рынкі. "Зняты ўсякія санкцыі, і мы з імі 
гандлюем. Значыць, можна", - сказаў ён.

Кіраўнік дзяржавы адзначыў, што 
кіраўнікі мясцовай вертыкалі ўлады 
павінны таксама ўнікаць у працу 
прадпрыемстваў, якія знаходзяцца на іх 
тэрыторыі, нягледзячы на іх ведамасную 
падпарадкаванасць. "Майце на ўвазе: 
чужых прадпрыемстваў на тэрыторыі 
вашых раёнаў няма. Яны ўсе вашыя. 
Вы ў гэтых раёнах прэзідэнты, - 
сказаў Аляксандр Лукашэнка. - Таму 
не саромейцеся туды заходзіць, 

патрабаваць ад іх: дайце вынік!".
"Сітуацыя, яшчэ раз падкрэсліваю, у 

свеце няпростая, а тым больш у нашым 
рэгіёне. Павінен сказаць, што такой 
сітуацыі наогул ніколі не было. І нам у 
гэтай сітуацыі трэба паказаць сваю 
заможнасць, - падкрэсліў прэзідэнт. - 
Наступны год - гэта наш іспыт. Як бы 
ні было складана, нас людзі павінны 
зразумець, а каб яны нас зразумелі, 
трэба даць вынік, як бы цяжка ні было ".

Узгадняючы прызначэнне новага 
кіраўніка Магілёўскага завода 
"Строммашына" Уладзіміра Дземідзенкі, 
Аляксандр Лукашэнка запатрабаваў 
шукаць новыя рынкі збыту прадукцыі, 
прычым рабіць гэта трэба з улікам 
запатрабаванасці тавараў. Прэзідэнт 
лічыць недапушчальнай сітуацыю, 
калі прадпрыемства працуе на склад. 
У сучасных умовах важна не проста 
вырабіць, але выгадна прадаць 
прадукцыю. І менавіта з гэтага трэба 

зыходзіць, выбудоўваючы стратэгію 
дзеянняў на перспектыву, перакананы 
кіраўнік дзяржавы.

Прэзідэнт запатрабаваў актыўнай 
працы і ад кіраўніка Адміністрацыі 
Кітайска-беларускага індустрыяльнага 
парку Андрэя Галя. "На тармазах 
працаваць не атрымаецца, нам трэба 
разгортваць Парк, калі прынята такое 
рашэнне. Кітайцы - за гэта", - адзначыў 
Аляксандр Лукашэнка. Пры гэтым ён 
удакладніў, што ў Парку павінны быць 
прадпрыемствы з самымі высокімі 
сучаснымі тэхналогіямі.

"Мы там задумалі вялікую справу, 
і яе трэба рэалізаваць. Але галоўнае 
- гэта ісці роўна. Зрабіце высновы з 
няправільнай работы Мінгарвыканкама 
мінулых гадоў, калі былі ваганні - 
дагадзіць каму-небудзь. Дагадзіць можна 
толькі адной - справе", - падкрэсліў 
кіраўнік дзяржавы.

Чытаць цалкам: http://news.tut.by

15 снежня Аляксандр Лукашэнка разгледзеў шэраг кадравых пытанняў, звярнуўся да прадстаўнікоў мясцовай вертыкалі ўлады 
і акцэнтаваў увагу на неабходнасці дыверсіфікацыі экспарту. Пра гэта паведамляе прэс-служба прэзідэнта.

рынАк АбвАліўся і мы слеДАм пАляцелі
 бЕлАруСкА-рАСіЙСкАя іНтэГрАцыя


